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“Si escoltes una veu al teu inte-
rior que diu ‘no pots pintar’,
aleshores pinta per tots els mit-
jans i aquesta veu serà silencia-
da”. Aquesta frase atribuïda al
geni Vicent Van Gogh pot resu-
mir a la perfecció la vida de la So-
fía García, una artista que va
néixer el 1970 amb focomèlia,
una malformació congènita que
va afectar el desenvolupament de
les seves extremitats i que va ser
provocada per un medicament de
trist record, la talidomida. Aquest
fàrmac de Grünenthal, que havia
de reduir les nàusees de les ma-
res durant les primeres setmanes
de l’embaràs, va provocar que
milers de nadons nasquessin
sense braços o cames o bé amb
membres excessivament curts.

Aquest és el cas de la Sofi, que
des de ben petita va fer cas a Van
Gogh i va fer callar aquella veu
que li deia que no podia pintar.
“Des que era una nena va co-
mençar a dibuixar i a barrejar co-
lors amb molt sentit”, recorda la
mare, Antonia Duran. Ho corro-
bora el seu pare, el Juan García;
els dos, testimonis de primera mà
de l’evolució personal i artística de
la Sofi, que té un marcat to auto-
didacte. Si en un primer mo-
ment pintava amb els seus braços,
des de fa anys ho fa agafant el pin-
zell amb la boca, el que implica un
plus de fascinació pel seu art.

Ara, la Sofi acaba d’estrenar
una exposició artística al Casal de
Ciutat Cooperativa i Molí Nou, a
Sant Boi, on viuen els seus pares.
Es va inaugurar el 3 de març,
amb la presència de l’alcaldessa,
Lluïsa Moret, i dels seus fami-
liars. “La presentació va ser molt
bonica, estava molt tranquil·la”,
afirma la Sofi. 

La mostra, de fet, és en si ma-
teixa un recorregut per la trajec-
tòria vital i artística de l’autora,
ja que mostra alguna de les seves
primeres obres, com ara una
marina pintada els anys 80. I és
que els paisatges i la natura han
marcat les seves últimes crea-
cions, després d’una primera
etapa més abstracta. 

Els colors vius inunden els
seus quadres, tot i que també hi
ha espai per a l’emulació dels
grans artistes del segle XX, com
ara el malagueny Pablo Picasso,
del qual enguany es commemo-
ra el 50è aniversari de la seva
mort. De fet, un dels quadres de
l’exposició és una reproducció del
Guernica. “Quina feinada em va
donar!”, reconeix la Sofi. “És
una còpia amb el seu toc origi-
nal”, destaca la seva mare. De
moment, l’artista ja ha aconseguit

vendre tres quadres de la seva ex-
posició, que a partir del maig viat-
jarà a Sant Feliu, on hi ha la re-
sidència on viu entre setmana. 

SUPERANT LES ADVERSITATS
Amb tot, aquesta exposició és la
punta de l’iceberg de l’exemple de

superació davant les adversitats
que suposa la vida de la Sofi. Sen-
se anar més lluny, dos dels qua-
dres de la mostra són fets amb la
tècnica del punt de creu, que cul-
tiva des de fa anys. I les seves in-
quietuds artístiques van més en-

llà, ja que des de fa anys escriu a
ordinador un dietari del seu dia
a dia amb els fets més relle-
vants. S’ajuda d’un bastonet com
els que fan servir els asiàtics per
menjar, que també empra per
treure la targeta al transport pú-
blic per marxar a fer un tomb
amb la seva companya de resi-
dència, la Isa, amb qui fa visites
a Barcelona. I quan ha de tornar
a casa dels pares, els caps de set-
mana, ho fa sola.

Per tant, la independència és
un dels valors que més cultiva la
Sofi. I tot plegat ho transporta
a l’àmbit de l’art, a través de la
inspiració en obres i artistes
que li agraden. En aquest sen-
tit, ella assegura que pinta sen-
se cap objectiu, més enllà de re-
laxar-se i gaudir a través de
pintures que expressen els seus
sentiments i idees. 

Una afició que ara vol per-
feccionar amb classes que rebrà
de part d’una professora d’art. 

COMPENSACIONS PENDENTS
El que queda pendent, però, són
les compensacions que ella, i
tants altres afectats a Espanya,
han de rebre pels efectes que va
tenir la talidomida sobre els seus
cossos. “Hauríem d’haver cobrat
de l’Estat, però encara estem a
l’espera”, lamenta l’Antonia. 

I és que el 2018 es van apro-
var unes ajudes estatals per als
perjudicats que encara no s’han
fet efectives. I per a més inri, l’Au-
diència Nacional va rebutjar fa
poc que l’Estat pagués 400 mi-
lions per aquest retard, i ara
l’associació d’afectats Avite pre-
para una campanya a Madrid per
fer-se sentir. “Volem que el poble
se n’assabenti”, diu l’Antonia.

Una ànima lliure
» Sofía García és una artista amb una malformació congènita que ha estrenat exposició a Sant Boi

» Afectada per la talidomida, la Sofi ha protagonitzat una història de superació a través de l’art

Imatges de la presentació de l’exposició al Casal de Ciutat Cooperativa-Molí Nou. Fotos: Línia Mar i cedides

“Des que era una nena
va començar a pintar 
i a barrejar colors amb
molt sentit”, diu la mare

F. J. Rodríguez
SANT BOI
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La lupa

Al’Espai Línia estem d’estrena. Acabem de
canviar la pell de les nostres parets. Hem dei-
xat enrere l’exposició que ens ha acompanyat
durant aquests primers mesos de vida de

l’espai –La Barcelona desconeguda, marca de la casa–
i hem inaugurat un nou recorregut per la història de
la premsa de proximitat metropolitana que, entre al-
tres qüestions, reflexiona sobre la debilitat de la cons-
ciència metropolitana i les dificultats que això supo-
sa per al desenvolupament de mitjans de comunica-
ció centrats en aquesta realitat supramunicipal.

Si no hi ha sentiment de comunitat compartit, di-
fícilment hi haurà mitjans que s’hi adrecin, i si no hi
ha mitjans, serà complicat que aquest sentiment pu-
gui quallar i créixer. És un peix que es mossega la cua.
El cercle viciós que alguns fa temps que treballem per
trencar. Què va primer, l’ou o la gallina?

Sempre que penso en aquest dilema em ve al cap
un nom: Gonçal Mazcuñán. Encara recordo com a la
universitat ens explicava, a aquells aspirants a pe-
riodista, com ell i uns quants col·legues més van crear
de zero un diari per a un territori aleshores poc ve-
hiculat, l’anomenada Regió Setena. Sense la seva aven-
tura periodística, que va cristal·litzar en l’ara ja his-
tòrica capçalera Regió7, no s’explica l’actual sentiment

de pertinença a l’avui Catalunya Central, i sense el crei-
xement progressiu d’aquest sentiment compartit en-
tre comarques realment diverses no s’entén l’exitosa
trajectòria periodística de Regió7. Podríem dir que els
dos vectors, territori i diari, es van anar retroali-
mentant, beneficiant-se mútuament i escrivint una his-
tòria conjunta que els ha portat fins avui, amb la cap-
çalera com un dels referents de la premsa comarcal

catalana i amb el territori com a realitat que es reco-
neix a si mateixa en el mapa i que comparteix pro-
blemes, solucions, reptes i il·lusions.

L’àrea metropolitana de Barcelona no és la Cata-
lunya Central, per descomptat. Són realitats totalment
diferents i incomparables. Però és indubtable que el
territori metropolità, com aquella Regió Setena de
Mazcuñán i companyia, també comparteix problemes,
solucions, reptes i il·lusions. Avui les fronteres ad-

ministratives dels diversos municipis metropolitans
són més difuses que mai, sobretot entre la capital i les
localitats limítrofes. Vivim en una gran ciutat de ciu-
tats. En municipis que no volen perdre la seva iden-
titat, però que saben que només en un marc comú, el
metropolità, podran afrontar el futur en condicions
de no quedar-se enrere. És l’època de les grans ciu-
tats. De les àrees metropolitanes. Ningú ho dubta. I
la ciutadania veu, en el seu dia a dia, que viatja en
transports públics metropolitans, que pot accedir a pi-
sos socials metropolitans, que li cuiden les platges i
els espais naturals des de la metròpoli… I que li co-
mencen a explicar què passa en aquest territori
comú mitjans de comunicació metropolitans.

És una evolució natural. El territori es vehicula, la
consciència ciutadana comença a aparèixer gairebé en
paral·lel a propostes periodístiques que l’expliquen i
una i altres es retroalimenten i s’enforteixen. Cada cop
ens sentirem més veïns i veïnes d’aquesta gran ciutat
metropolitana, segurament reclamarem noves formes
de governar-la i necessitarem que hi hagi mitjans que
ens l’expliquin, no de manera oportunista, sinó par-
tint d’una trajectòria i d’un interès honestos. I en un
futur altres es preguntaran: què va ser primer, l’ou o
la gallina? Nosaltres, avui, estem vivint la resposta.

La consciència ciutadana apareix
gairebé en paral·lel a propostes
periodístiques que l’expliquen

per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

L’ou o la gallina
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Novetats importants
en el cas Pegasus: l’Au-

diència de Barcelona or-
dena demanar al Centre Nacional d’In-
tel·ligència (CNI) informació sobre l’ús
de Pegasus contra els independentis-
tes i també ordena al jutjat instructor
que citi a declarar la directora del CNI,
Esperanza Casteleiro.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Tenir fills és la cosa
amb més sentit que he

fet a la vida, i la més in-
tensa felicitat que mai he experimen-
tat. Cadascú que faci com vulgui i pu-
gui, ho dic només perquè sembla que
només se sentin posicions que diuen
el contrari. Si fos una "review", hi posaria
5 estrelles.

@JordiGraupera

El fill malalt, a urgèn-
cies pediàtriques, amb

vòmits, deshidratat i amb
taquicàrdia. La metgessa li parla en cas-
tellà i ell que no contesta perquè està
KO, pobret, i la metgessa insisteix:
- ¿Que no entiende el castellano? ¿No va
a la escuela? ¿No es bilingüe?
Enfadada és poc!

Culers, estigueu tran-
quils. El Barça és inno-

cent del que se l’acusa i
víctima d’una campanya contra la seva
honorabilitat en la qual ara ja hi són
tots. Cap sorpresa, defensarem el Bar-
ça i demostrarem la innocència del
club. Molts hauran de rectificar. #Tot-
sUnitsFemForça.

@EstelSole@andreajvilloria @JoanLaportaFCB
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Troben el cos sense vida 
del veí desaparegut a Sant Boi1

2
Aquest és el millor restaurant 
d’Espanya… i és a Castelldefels

Un espectacular incendi a Sant Boi 
obliga a confinar diversos barris

Busquen un home de 55 anys 
desaparegut a Viladecans

La mort perinatal, un tabú
i un dol invisible: “Et sents sol”

El + llegit líniamar.cat

3

4
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A les xarxes

@mroblir: És impossible demanar a Ma-
nel que continuïn quan ens hem passat 12
anys dient a la mínima: “Tan bo és insistir
com saber-se retirar”.

@maticatradio: Sala-i-Martin, sobre la fa-
llida del Silicon Valley Bank: “És difícil que
es reprodueixi en altres llocs. El que ha
causat aquesta fallida és un pànic bancari”.

#SiliconValleyBank

@jofrellombart: Entre l’Operació Catalu-
nya i el Cas Negreira, oi que no sabeu en
quin dels dos el govern espanyol s’ha per-
sonat com a acusació? Exacte.

#CasNegreira #ManelS’Atura

La clau

Cada cop és més difícil per
a les famílies arribar a final
de mes. I és que, malau-

radament, l’increment de preus
en els productes més bàsics fa que
omplir la cistella de la compra si-
gui cada vegada més complicat.

Han pujat tant els productes
més necessaris com els combus-
tibles, l’aigua, el gas o fins i tot l’e-
lectricitat, fet, aquest últim, que
obliga moltes llars a haver d’a-
pagar la calefacció perquè no po-
den afrontar els rebuts que arri-
ben a final de mes.

A tot això s’hi afegeix l’incre-
ment de les hipoteques, de més de
300 euros de mitjana, o també
l’augment dels lloguers.

Mentre passa tot això, veiem
com els governs no hi posen so-
lucions perquè la gent pugui viu-

re amb certa dignitat. Els sala-
ris no creixen al mateix ritme
que l’increment de preus i les
pensions són insuficients, es-
pecialment les més baixes, els
receptors de les quals no tenen
capacitat d’afrontar aquesta
voracitat de preus.

Ara és el moment de fer po-
lítiques de veritat que posin
les persones al centre de les me-
sures i de les accions de les ad-
ministracions. No pot ser que
governs com el de Castelldefels
(PSC, ERC i Junts) es gastin
prop d’11 milions d’euros per fer

un nou carril bici que no fa ser-
vir ningú quan hi ha tanta gent
a la ciutat que no pot pagar ni
tan sols el rebut dels submi-
nistraments de casa seva.

És necessari un canvi, que
comença el pròxim 28 de maig
amb les eleccions municipals i
que continuarà a finals d’any
amb les eleccions generals. Vo-
lem governs que estiguin al
peu del canó treballant amb la
gent, amb solucions, i que es
preocupin per tots els que tenen
dificultats. El canvi és possible
i entre tots el farem realitat.
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Arribar a final de mes
per Manuel Reyes (PP Barcelona)

Els semàfors

La plataforma Salvem l’Olla 
del Rei denuncia l’estat de la

població d’orquídies d’aquest
espai natural. Alerta que

l’administració no està fent tot 
el que cal per protegir aquestes

plantes i reclama mesures
específiques per preservar-les.

pàgina 10Aj. de Castelldefels

L’Ajuntament de Viladecans 
ha posat en marxa un pla

d’ocupació que ha donat feina 
a 13 veïns i veïnes a l’atur. Sis

d’ells són refugiats ucraïnesos. 
El Yevgen Vyshnyakov és un

d’ells, i constata que recuperar
una rutina ha estat molt positiu.

pàgina 16Aj. de Viladecans

Sant Boi s’ha tornat a rendir 
al seu esportista més

internacional, Pau Gasol, que 
a principis de mes va rebre

l’homenatge de Los Angeles
Lakers de l’NBA, que van retirar

la seva samarreta amb el
número 16 a l’esquena.

pàgina 20Pau Gasol
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Mirada pròpia

«I febrer era el nom d’una epidèmia»
Erri de Luca

Ha passat gener i els números quadren i des-
quadren alhora. Quadren a pocs perquè
desquadrin –i desesperin– a la majoria. La
lletania no és nova. La lletania –la sagnia,

l’escorxador, la transfusió– és sistèmica. Sistemàti-
ca i alhora global i local. I històrica: el càlcul gelat de
les aigües egoistes avança, esprem i assetja, com anun-
ciava el barbut de Tréveris fa més d’un segle i mig. Que
ho digués fa 150 anys pot dir molt a favor seu i poc a
favor nostre. En tot cas, segon
mes del 2023 i la devaluació sa-
larial i els guanys financers van,
pornogràficament, de la maneta.
La banca, que sempre guanya,
anuncia com un insult beneficis
històrics. L’anunci-miratge de
rebaixes de l’IVA amb el qual ar-
rencava l’any no es nota en cap
forn de pa i no minva gens l’aug-
ment d’una inflació antològica.
De fons, nova bronca sobre el
llindar del salari mínim mentre
es constata l’augment rècord –
quants en van, ja?– d’un cost de
l’habitatge que delma tota eco-
nomia familiar. El que quadra i
el que no té factura, i fractura i
consolida Catalunya, barri a bar-
ri i de forma incontestable, és el
lloc fix que encapçala el ràn-
quing de desnonaments a l’Estat:
1.724 en el tercer trimestre del
2022 –18 al dia, segons dades del
CGPJ. Qui desnona qui? Un re-
centíssim estudi de l’Observatori DESC ens escateix
que el 51% dels desnonaments produïts a Barcelona
entre el 2020 i el 2022 van ser responsabilitat direc-
ta dels grans propietaris, que representen l’1,7% del
total d’arrendadors, però concentren el 23% dels ha-
bitatges. Ara bé, la llei-estrella que debatem al Par-
lament és sobre ocupacions, ves per on. Digue’m què
legisles i et diré qui ets.

En aquesta lògica, com un maleït bucle, un co-
mença el segon dilluns de febrer rebent l’avís de la
PAHC del Bages dels quatre desnonaments previstos

per a aquesta setmana. Amb noms i cognoms: Mo-
hamed, Rachid, Mabel i Faisal, tots amb família i me-
nors a càrrec. La gota malaia que mai cessa i que dura
–caldria consensuar-ho i establir-ho– des del 2008
pel cap baix, amb el pet d’aglà financer. Bombolla fi-
nancera que va deixar un paisatge metropolità devastat
i –no ho recordem prou– més de 270.000 desnona-
ments als Països Catalans. Mentre això passava, ens
volen fer oblidar que rescataven la banca amb diners
públics que mai van tornar. Però en realitat el 2008
era efecte, no causa. Caldria dir que ‘la festa’ va ar-
rencar el 1995 amb la primera aznaritat, si volem po-

sar data a la més recent orgia immobiliària, i amb la
subsegüent llei del sòl que va impulsar un tal Rodri-
go Rato. Si mirem lluny, caldria parlar de la Llei Boy-
er de 1985. I si filem prim, enmig de la dictadura fran-
quista ja es ballava i planificava el ritme frenètic de
l’especulació. Porta a porta, aluminosi a aluminosi, bloc
rere bloc. Per això, dècades d’inèrcia i usurpació, el
darrer Informe Oxfam ens recorda que l’1% més ric
de l’Estat espanyol ja concentra piramidalment el 23%
de la riquesa. Hemeroteca dràstica, fa un segle que un
jutge nord-americà de la Cort Suprema, Louis Bran-

deis, va escriure: «Podem tenir democràcia o rique-
sa concentrada, però no totes dues coses alhora». Si-
multaneïtats impossibles. Cadenes tròfiques. I la llei
depredadora de la selva.

La croada continua –per barris, sempre per bar-
ris: als alts, fons d’inversió; als baixos, cases d’apos-
tes. Però també en nous i inquietants nínxols d’acu-
mulació. Fa uns anys, llegint atentament Bernard Stie-
gler, vaig topar amb el concepte ‘proletarització de l’o-
ci’. L’antiga plusvàlua del treball es desplaçava tam-
bé cap a l’oci, tal com s’ha desplaçat fa dècades cap a
l’habitatge, constituït fa temps, pur capitalisme ren-

dista, en l’espai de més transfe-
rència de renda de baix cap a
dalt. Però proletaritzar tecnolò-
gicament l’oci significava que el
temps lliure també esdevenia
un nou espai d’acumulació on
ens encadenen de mala manera
i on també ens furten la cartera.
«En l’època de l’oci proletaritzat
ni tan sols els nostres plaers
són compatibles amb la vida»,
ha escrit la neurona insubmisa
que és Santiago Alba Rico. Per no
pagar la realitat, diguem-ho així,
paguem per veure la pantalla. El
capitalisme ens ho prendrà tot i
a canvi ens regalarà un smartp-
honeperquè ho puguem veure en
streaming, va sintetitzar algú
amb extrema lucidesa. Sovint
s’ha dit que si ens fixem només
en l’escuma, mai veurem l’ona-
da. Gener deixa pas a febrer i els
números mai quadren per a la
majoria perquè a uns pocs els

continuen quadrant perfectament. Ahir era 14 de fe-
brer, artifici mercantil de Sant Valentí, que al santo-
ral català és patró, però dels estafadors, dels mal pa-
gadors, dels tramposos i dels enredaires. Bon dia per
recordar que l’idil·li entre capitalisme i carnisseria ten-
deix a l’infinit, si no ens posem a posar –si no nosal-
tres, qui?, si no ara, quan?– límits a la voracitat dels
carronyaires que se’ns volen cruspir.

Article publicat el 15 de febrer del 2023 
a liniaxarxa.cat

per David Fernàndez

No quadra (o sí)
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NLes millors
perles

Almeida és sinònim d’espectacle. Fa poc, ha protagonitzat 
un nou vídeo hilarant durant la visita a un pavelló de

gimnàstica artística. Hi apareix saltant en un llit elàstic i acaba
atrapat en una piscina de goma-escuma i perdent-hi les ulleres.

Que et posin una multa no és agradable, però que te’n
posin quatre en menys de vint minuts ja treu de

polleguera. És el que li va passar a la Noemí, que ha dit al
diari Araque els Mossos van “abusar de la seva autoritat”.

Què faries si et toqués la loteria? En Luke Pittard, que va
guanyar 1,6 milions d’euros gràcies a la loteria britànica, es

va comprar una casa i se’n va anar de vacances. Després va
tornar a treballar al McDonald’s. Enyorava els companys.

Ala motxilla de l’escola tots havíem guardat coses
durant més temps del necessari. Ara, un repartidor de

menjar del Perú ens ha superat a tots: duia a la motxilla
una mòmia d’entre 600 i 800 anys d’antiguitat.

LA FOTOThe Academy
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@adaparellada: Potser no esteu al cas que la
supervivència de les calçotades està perillant
a causa de la gairebé extinció d’una matèria
primera fonamental: el paper de diari.

@324cat: Comença l’operació per buidar
de peixos el pantà de Sau, al 10% de ca-
pacitat, i garantir-ne la qualitat de l’aigua
malgrat la sequera.

@XavierAntich: Escàndol a Renfe, cada
dia de cada dia. Desinversió estructural,
vergonyosa normalitat i impacte directe a
totes les capes del país.

Flaixos

Tribuna

uan d’una matèria n’hi ha pocs que en cone-
guin els detalls, miau. Quan per fer-ne calen
lleis, reglaments, procediments enrevessats
i multitud d’informes per si de cas les coses
es torcen, miau. I és que en matèria de con-

tractació pública, som gat escaldat. Pels abusos del pas-
sat, en forma de corrupteles o corrupcions a persones,
partits i institucions, i pels abusos del present, en for-
ma de gimcanes, preus per sota de cost, licitacions de-
sertes i adjudicacions impugnades.

El resultat d’aquest escenari ens ha dut a ser, l’any
2022, l’estat amb més licitacions desertes –més de set mil–
d’Europa, per valor de 5.000 milions d’euros, que se su-
men a les d’una sèrie d’anys en els quals contractar amb
l’administració ha esdevingut tràgic. Tant, que moltes em-
preses ja no consideren treballar-hi, si ho poden evitar,
mentre altres ho continuen fent per un efecte de bola de
neu que no poden aturar i que té l’origen en haver acceptat,
algunes, presentar ofertes fora de mercat per endur-se con-
cursos i poder continuar treballant presentant als bancs
una cartera d’obres i d’ingressos que els deixessin conti-
nuar amb accés a pòlisses i préstecs, encara que no gua-
nyessin diners o fins i tot en perdessin. Aquesta dinàmi-
ca, per un efecte mirall, ha provocat la paradoxa d’una ad-
ministració que sap que licita a preus d’enderroc quan pre-
tén aixecar una obra i d’uns licitadors que es canibalitzen
els uns als altres per lluitar per les molles d’un pa ben sec.

Contràriament al que alguns afirmen, concursar en
el sector públic –per serveis, subministraments, obres
o projectes– no és cap negoci. Té uns marges, quan els
té, molt ajustats. Tant, que hi ha empreses del sector que,
facturant centenars de milions, presenten resultats
amb guanys –si ho són– d’uns pocs milions que de ve-
gades es compten amb els dits d’una mà. Aquest és el
panorama a l’Estat, i per això resisteixen els més grans,
els més endeutats –too big to fail–, en detriment, no no-
més dels més petits –empreses mitjanes i petites–, sinó,
i sobretot, de millors sous per captar millor talent, vo-
cacions per estudiar-ne les professions i capacitat in-
versora en innovació i desenvolupament.

Ja fa temps que les empreses alerten d’aquesta re-
alitat, mentre els gestors públics més empàtics –sovint
els que saben què és el món privat– accepten que tenen
–com a mínim– una part de raó i altres s’agafen a la idea
que, mentre hi hagi un licitant, és que aquell servei es
pot donar. En general, hi ha pànic a decidir –malgrat
que per això hi són– valorant qüestions alienes al preu,
perquè ja se sap que emetre judicis de valor sobre qua-
litat de les ofertes pot comportar molts maldecaps. No
és culpa seva, és culpa dels corruptes, corromputs i cor-
ruptors. I d’una llei del pèndol que ha fet anar d’un ex-
trem a l’altre.

Avui, a l’Estat, concursar no és fàcil, i les dades des-
menteixen qualsevol opinió complaent. La nova llei
de contractes del sector públic alenteix les decisions,
la possibilitat de recórrer licitacions de forma gratu-
ïta col·lapsa organismes creats per alleugerir i asse-
gurar transparència en els procediments, els preus no
són els del cost i qui en paga les conseqüències, com
sempre, és el ciutadà, que al·lucina recordant aquell
alcalde que va posar fa un munt d’anys la primera pe-
dra d’un passeig, d’una escola o d’un ambulatori que
no s’han fet, que s’han deixat a mig fer o que encara
s’han d’acabar.

Què podem pensar de com anem com a societat si per
fer un expedient de compra pública innovadora calen ga-
irebé dos anys o si se’ns diu que el nostre ajuntament ha
executat, en quatre anys, el 6% del seu pressupost d’in-
versions? Què puc dir jo, que vaig deixar un concurs d’as-
faltatge de l’autopista al seu pas per Badalona adjudi-
cat abans de plegar, ja fa més de dos anys, i encara no
ha començat? Doncs que no anem bé, que ens hem lli-
gat de mans i peus i que pretenem tenir duros a quatre
pessetes (un euro per cinquanta cèntims).

El paper ho aguanta tot, però la realitat, ho podem
veure, és tossuda. I la millor decisió per al país sencer
seria refer la llei i, sobretot, licitar a preus que obrissin
la competència, no de les molles, sinó del pa, amb uns
marges que anessin lligats, en part, a la reinversió en mi-
llors sous, més innovació i millors serveis.

Tenim la paradoxa d’una
administració que sap que
licita a preus d’enderroc
quan pretén aixecar una
obra i d’uns licitadors que
es canibalitzen els uns als
altres per lluitar per les
molles d’un pa ben sec

“

“
per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

De contractació pública
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COMUNICACIÓ4Líniava assolir
al mes de febrer una audiència de
154.305 usuaris únics i 236.466
pàgines vistes, segons OJDinte-
ractiva. És la xifra auditada més
alta aconseguida per Línia, del
Grup Comunicació 21, i fixa el
rumb d’un creixement sostingut
amb l’objectiu de superar els
250.000 usuaris únics mensuals
al llarg d’aquest any 2023.

Es tracta de lectors metro-
politans, clarament definits, i
d’una publicació local en xarxa
i no nadiua digital, ja que tam-
bé disposa de 20 edicions ter-
ritorials en paper.

Segons el rànquing que fa-
cilita l’auditoria d’OJDinterac-
tiva de les publicacions en català
més llegides, Línia ja és el quart
mitjà no nadiu digital a l’àrea

metropolitana, després de l’Ara,
El Periódico i El Punt Avui,

tots ells diaris generalistes, d’a-
bast nacional i de pagament. 

En el rànquing general a Bar-
celona ciutat i entorn metropo-
lità (primera corona), Líniaocu-
pa la sisena posició (la vuitena si
hi incloem els audiovisuals RAC1
i betevé) i estaria entre els 20
més llegits de tota Catalunya.

El director editorial de Línia,
Arnau Nadeu, fa una valoració

positiva d’aquestes xifres. “Cui-
dem molt el perfil de l’audiència,
el target i els continguts; no fem
cap concessió a la informació ba-
nal ni volem créixer a qualsevol
preu”, apunta. “Per a Línia és es-
sencial preservar els lectors in-
formats, exigents i metropoli-
tans, els quals donen sentit al
nostre periodisme igualment
exigent i metropolità”, conclou.

Línia supera els 154.000 
lectorsmetropolitans mensuals

Comunicació

236.466
pàgines vistes
va registrar al mes
de febrer Línia, segons
OJDinteractiva
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Tornen amb força els premis
Ciutat de Castelldefels

RECONEIXEMENT4Els premis
Ciutat de Castelldefels es van ce-
lebrar per última vegada el 2019,
abans de la pandèmia. La covid
va obligar a cancel·lar durant tres
anys la tradicional cerimònia
d’entrega dels guardons, però
aquest any s’ha recuperat la
normalitat amb una gala que va
tenir lloc al Teatre Plaz el di-
vendres 17 de març. 

Entre els premiats hi ha la
flor i nata de la ciutat, des de di-
versos àmbits. En aquest sentit,
el cantant i productor Alizzz va
rebre el Premi Especial Ciutat de

Castelldefels. Per la seva banda,
l’Esplai Macedònia, un casal de-
dicat a persones amb necessitats
especials, va rebre el premi al Fo-
ment dels Valors Socials i Cívics.
Milena Orlandini, CEO de Spa-
ce4Earth i Fundadora de Tin-
kerers Lab Castelldefels va rebre
el premi d’Economia i Innovació,
mentre que Alba Parejo, comu-
nicadora social, va ser guardo-
nada amb el premi Ciutat de
Castelldefels. 

Per acabar, el premi especial
va ser per a Encarna Rodríguez,
fundadora de Danzaarte. 

Construiran un nou ramal 
a la sortida 44 de la C-32

MOBILITAT4Les obres per cons-
truir un nou ramal a la sortida 44
de la C-32 van començar a prin-
cipis de mes. Es tracta d’un pro-
jecte de la Direcció General d’In-
fraestructures de la Generalitat
que té la voluntat de millorar la
seguretat en aquesta sortida. 

Més en concret, les obres
permetran guanyar capacitat a la
rotonda de Ca n’Aimeric i, de
pas, reduir les cues que es fan al
carril de sortida de la C-32 en
aquest punt i que poden arribar
a ser perilloses. 

L’Ajuntament ha aprofitat

per fer una repassada a la situa-
ció a la resta d’obres en marxa a
la ciutat. Pel que fa a la reforma
de l’avinguda de la Constitució,
a principis de mes es va pintar
un tram que havia estat asfaltat
dies abans. 

A Bellamar, per la seva ban-
da, està tallat en trànsit al passeig
Can Vinyes i el passeig Collet, per
les obres de construcció de la xar-
xa d’aigües pluvials. Per acabar,
les obres per crear un pont a l’a-
vinguda Pineda sobre la C-31 han
arrencat i, de moment, no hi ha
afectació al trànsit. 

Denuncien l’estat de les
orquídies a l’Olla del Rei

NATURA4La població d’orquí-
dies de l’Olla del Rei pateix
“manca de protecció”, segons
han denunciat des de la plata-
forma Salvem l’Olla del Rei. 

Les orquídies d’aquest espai
natural representen un “reducte
de màxima importància i vulne-
rabilitat”. De fet, els ecologistes
informen que la seva ubicació és
“interessant”, en estar ubicades
a l’extrem del delta del Llobregat,
mentre que l’abundància d’e-

xemplars acaben de donar un es-
pecial interès a l’espai. 

Tanmateix, des de la plata-
forma denuncien que no s’està
fent tot el que cal per protegir
aquesta població d’orquídies i
acusa a les administracions “d’in-
nacció”. Línia Mar ha intentat
posar-se en contacte amb l’Aju-
tament, sense èxit. Sigui com si-
gui, els ecologistes reclamen me-
sures específiques per monitorar
i preservar aquestes plantes. 

Els premiats de l’edició del 2023. Foto: Ajuntament

Foto: Salvem l’Olla del Rei

Política | Nico Cerpa crea una nova formació
L’exregidor socialista Nico Cerpa, cessat per l’alcaldessa María

Miranda, ha anunciat que es presentarà a eleccions municipals amb
un nou partit, Som Castelldefels, segons ha publicat El Llobregat. 

MEDI AMBIENT4Més d’1,6 mi-
lions de persones van visitar les
platges de Castelldefels l’any
passat. Són dades recollides per
l’Institut d’Estudis Regionals i
Metropolitans de Barcelona
(IERMB) per a l’enquesta de
satisfacció de l’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona (AMB), que
indiquen que, sense comptar el
litoral de Barcelona, les platges
castelldefelenques van ser les
que més visitants van rebre du-
rant el 2022. A més, han expe-
rimentat un increment del 60%
respecte del 2018, any de publi-
cació de les anteriors dades. 

Per altra banda, l’estudi recull
la satisfacció dels usuaris, que
puntuen les platges de Castell-
defels amb un 7,97 sobre 8, una
de les puntuacions més altes de
l’àmbit metropolità, només su-
perada per la nota que reben les
platges viladecanenques, un
8,08 sobre 10. Amb tot, la xifra
de visitants de les platges de la

ciutat veïna durant l’any passat
van ser de 310.000.

Pel que fa a la tipologia de vi-
sitant, el de Castelldefels sol ve-
nir sobretot en temporada alta i
cada dos o tres dies –el 30% dels
enquestats–, tot i que els visi-
tants prefereixen venir els dies
festius –el 47% del total–. 

A més, els visitants solen es-
tar unes tres hores a les platges
locals, mentre que aquí a Cas-

telldefels fan una despesa a l’hos-
taleria més gran que als muni-
cipis de l’entorn: una mitjana de
20,75 euros, per sobre de la
dada metropolitana de 18,99. 

Per tot plegat, el gerent de
l’AMB, Ramon Torra, ha apro-
fitat per demanar solucions al
govern central per combatre la
regressió del litoral, tot recor-
dant que són espais molt fre-
qüentats pels ciutadans. 

Les visites a les platges locals creixen un 60%. Foto: Ajuntament

Les platges de Castelldefels
són les més visitades del Baix

» Més d’1,6 milions de persones van gaudir-ne durant l’any passat
» En canvi, les millor valorades són a Viladecans, amb una nota de 8
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Sembla tret d’una pel·lícu-
la. Quan algú veu per dins
l’edifici Venus per prime-
ra vegada, es queda en

xoc. Les entrades són fosques, a la
porteria hi ha bústies atrotinades,
inservibles, i Correus té problemes
per deixar-hi les cartes. Les esca-
les ennegrides del replà de l’en-
trada estan il·luminades amb un
focus d’obra que amb prou feines
deixa entreveure què hi ha al pri-
mer pis. Als patis de llum s’hi acu-
mula l’aigua que cau per les parets,
que es filtra pels baixants trencats.
És com si l’edifici plorés. 

Aquest bloc, situat al barri de
la Mina de Sant Adrià de Besòs,
sembla sortit d’una pel·lícula, sí.
Encara que l’afirmació podria en-
tomar-se com una exageració, no
està lluny de la realitat. L’any
2020, Netflix va rodar-hi Cen-
tauro, un thriller d’acció sobre
drogues i curses de motos. Ho re-
corda Paqui Jiménez, una veïna del
bloc que té un bar davant la mola
de ciment i que des de fa anys s’ha
convertit en una de les veus més re-
ivindicatives pel que fa a la demo-
lició de l’edifici i al posterior re-
allotjament del veïnat, que es de-
mana des del 2002 i que hauria
d’arribar en un futur pròxim.
“Netflix va venir a gravar aquí i a
canvi ens va posar bústies noves a
algunes de les porteries”, relata. La
història té un punt al·legòric: allà
on els governs no arriben hi està
entrant l’economia de plataforma. 

La Paqui fa un tour per l’edi-
fici i a cada poques passes s’atura
per mostrar un nou desperfecte.
“Aquí s’ha anat posant pegat so-
bre pegat”, lamenta. Al carrer, la
cosa no canvia. “A la nit surten les
rates de la biblioteca que hi ha aquí
davant”, explica la Paqui, tot de-
mostrant que un article pot can-
viar el significat d’una frase. No hi
ha una llamborda posada al seu
lloc, i caminar, sobretot per a la
gent gran, és una activitat de risc.  

L’edifici Venus no és l’únic a
Sant Adrià que viu una situació si-
milar. Certament, en aquest bloc
s’acumulen altres problemàtiques
de caràcter social. Amb tot, és la
punta de l’iceberg d’una proble-
màtica que en pocs anys podria es-
tendre’s a tota la metròpoli. Un
problema molt greu que amena-
ça el territori i del qual es parla poc.
Què es farà a la regió amb tots els
edificis que estan en mal estat? 

UN GREU PROBLEMA
Les darreres dades del cens de
l’Institut Nacional d’Estadística
(INE) del 2011 revelen que un de
cada 10 edificis a l’àrea metropo-
litana no està en bon estat. El cens,
que es fa cada dècada, determina
que el cas de Sant Adrià és més im-
pactant que la resta, ja que aquí un
de cada cinc habitatges està en mal
estat. Malgrat tot, altres munici-
pis presenten xifres similars. És el
cas de Badia del Vallès, on el 18%
dels edificis no estan en bon estat,
l’Hospitalet (18%), Barcelona
(14%), Santa Coloma (13%) o Sant
Joan Despí (14%). 

En altres ciutats de la regió, la
situació és ben diferent. A Begues,

Tiana, Santa Coloma de Cervelló
o Sant Just, el percentatge d’edifi-
cis en mal estat no supera el 5%. Es
podria inferir, doncs, que hi ha una
relació entre l’estat dels edificis i la
riquesa, ja que aquests darrers
indrets estan per sobre de la mit-
jana de renda disponible a l’àrea
metropolitana, que se situa en els
25.000 euros. D’altra banda, San-
ta Coloma de Gramenet o Badia es-
tan per sota dels 17.000 euros. No
obstant això, en ciutats de rendes
mitjanes com Barcelona o Sant

Joan Despí, el volum d’edificis en
mal estat està relacionat amb l’e-
xistència de zones empobrides.

És el cas del barri de les Planes
de Sant Joan Despí, on el movi-
ment veïnal fa temps que reclama
la millora dels habitatges. Daniel
Frías, integrant de l’associació de
veïns, assenyala que “els pisos te-
nen molt mala qualitat i no com-
pleixen la normativa d’aïllament”.
En el cas de Barcelona, els habi-
tatges més degradats són en bar-
ris com Ciutat Meridiana, on se-

gons Filiberto Bravo, de l’asso-
ciació de veïns, “hi ha pisos que te-
nen més de 50 anys, que no tenen
aigua ni llum, que estan en estat
ruïnós i que tenen façanes a mig
arreglar”. De la mateixa manera,
Ángel Cordero, d’Acció Raval,
afirma que al centre de Barcelona
hi ha edificis que presenten “da-
nys estructurals clars, com esca-
les deteriorades o fissures a les pa-
rets”. “Hi ha pisos amb portes, in-
tèrfons i bústies trencades i patis
de llum plens de brutícia”, afegeix.

És per tot això que l’integrant
de la Federació d’Associacions
Veïnals de Barcelona (FAVB) Juan
Camilo Ramos sentencia que la
manca de reformes en edificis i pi-
sos a la capital catalana i al terri-
tori metropolità “anirà en augment
i tindrà més impacte en certs con-
textos socials”. 

D’ON PLORA LA CRIATURA?
No hi ha un únic motiu que ex-
pliqui la situació de degradació
dels pisos a la metròpoli. De totes

El bloc Venus, situat a la Mina de Sant Adrià de Besòs, és l’exemple més clar d’edifici en estat de degradació a la metròpoli. Foto: Albert Alexandre

A l’àrea metropolitana de Barcelona, un de cada 10 edificis es troba en mal estat.
En alguns municipis del territori, aquest problema encara és pitjor. Parlem amb

veïns per entendre com són els barris en els quals els habitatges són antics i
defectuosos i radiografiar una situació que en el futur només farà que agreujar-se. 

Edificisdecadents: 
unproblemasilenciós
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n Com en el dilema de l’ou i la galli-
na, si parlem de l’estat dels edificis, cal
fer-se la següent pregunta: la droga
fa que els barris es degradin i els edifi-
cis derivin cap a un estat ruïnós o és
en els indrets amb habitatges més
precaris on s’instal·la la droga? No hi
ha una resposta clara per a aquesta
pregunta. Tot i això, en molts dels bar-
ris on hi ha més pisos en estat defi-
cient també hi veiem aflorar el mercat
il·legal de la droga, amb tots els con-
flictes veïnals que això comporta. “A
la tarda, quan tanca la sala de veni-
punció, els carrers s’omplen de drogo-
dependents”, explica Paqui Jiménez,

de la Mina. Ella, que és veïna del bloc
Venus, diu que a l’edifici hi viuen toxi-
còmans. De fet, fa un temps, al terrat
de l’edifici es va instal·lar un grup de
consumidors. “També hem tingut
problemes de persones que punxa-
ven la llum i, sovint, eren plantacions
de marihuana en pisos”, explica. 

Aquest problema és similar al que
relata Carles Sagués, de la Plataforma
Sant Roc Som Badalona. En aquest
barri, fa un temps es van fer famosos
els talls de llum que patien els veïns.
L’alcalde d’aleshores, Xavier García
Albiol, va responsabilitzar-ne les
plantacions de marihuana que hi ha
al barri, obviant les deficiències de la

xarxa elèctrica. Des de l’oposició es va
atacar el líder del PP dient que els
talls es produïen per la manca d’in-
versions. Per a Sagués, tot suma. “Hi
ha pisos amb plantacions que cal per-
seguir, però el percentatge és ínfim
en comparació amb el de famílies
que punxen la llum per necessitat”,
afirma. “Cal separar-ho, però quan un
lloc està malament, plou sobre mullat
i és fàcil que hi aparegui l’abandona-
ment”, reflexiona. “Per atacar el pro-
blema, és imprescindible afrontar la
realitat: amb ingressos de 400 euros
no es poden assumir les despeses de
l’habitatge”, denuncia. 

El cas del Raval de Barcelona és
potser el més complex d’analitzar, ja
que aquí, segons apunta Ángel Cor-
dero, d’Acció Raval, “hi ha una relació
clara entre edificis en mal estat i
punts de venda de droga”. De fet, els
venedors acostumen a instal·lar-se
en els pisos en pitjor estat. “Creiem
que si els traficants s’hi posen és per-
què la propietat no és on hauria de
ser”, assenyala. Per altra banda, afir-
ma que aquests pisos, que poden te-
nir més de 200 anys, no han viscut
pràcticament cap millora. “Les refor-
mes només les fan grans fons d’inver-
sió en edificis de luxe per a estudiants
estrangers o turistes”, conclou. 

El paper de la droga

maneres, barris com les Planes,
Ciutat Meridiana, Sant Roc o la
Mina comparteixen similituds.
La primera, i més evident, és
l’antiguitat dels immobles. L’a-
llargada ombra del franquisme
també enfosqueix aquesta histò-
ria, ja que sobretot a l’extraradi les
cases es van construir als anys 60,
durant l’anomenada època del
desarrollismo. “Les Planes és un
barri antic que es va construir du-
rant els anys 50 i 60 i on es va es-
pecular sense miraments”, la-
menta Frías. “Molts edificis no
compleixen les mesures d’acces-
sibilitat i, per això, no tenen as-
censor”, diu. A més, explica Frías,
aquests edificis es van alçar “com
bolets”, fora de la llei, i per aquest
motiu tenen deficiències estruc-
turals que fan que “a l’estiu hi faci
molta calor i a l’hivern molt fred”. 

Per la seva banda, Filiberto
Bravo, de Ciutat Meridiana, as-
segura que en habitatges tan vells
com els del seu barri i on la man-
ca de rehabilitació ha estat total “el
temps ha anat passant i la deixa-
desa ha degradat els pisos”. Se-
gons el seu parer, tot això s’ha vist
agreujat per  la crisi immobiliària
derivada del crac econòmic del
2009. “Aquí, una tercera part
dels pisos van ser adquirits pels
bancs, molta gent va haver de

marxar i aquests habitatges van
quedar en els llimbs”, afirma.
“Els bancs no fan res per deixar-
los més decents i sovint no pagu-
en les despeses de comunitat”, de-
nuncia. Tampoc hi ajuda que
moltes famílies ocupin els pisos i
no “puguin pagar per arreglar-los”,
considera.  

Així mateix, Carles Sagués,
de la Plataforma Sant Roc Som
Badalona, explica que molts dels
plans públics per millorar aquest
barri vulnerable es van veure atu-
rats per la crisi. “Durant el tripartit,
hi va haver un projecte de reno-
vació a Sant Roc que més tard es
va parar. La meitat del barri va ser
reallotjat en pisos en bon estat,
però l’altra no”, lamenta. 

LES DERIVADES
Una esquerda, una humitat, la
manca d’ascensor, unes parets
de paper de fumar... Tot té con-
seqüències que afecten la vida
de qui viu en un pis amb aques-
tes problemàtiques. En aquest
sentit, donada la situació de crisi
climàtica actual d’augment de les
temperatures extremes, des de
l’Observatori Metropolità de l’Ha-
bitatge de Barcelona (O-HB) aler-
ten que a la ciutat “hi ha un parc
envellit i vulnerable energètica-
ment”. Segons els seus càlculs, un

Sant Adrià de Besòs,
amb construccions 
com el bloc Venus, 
és l’epicentre dels
edificis en mal estat, 
ja que un de cada cinc
es troba en una 
situació preocupant

87% dels edificis van ser constru-
ïts abans del 1980 i, per tant, “ex-
empts de la primera normativa en
matèria d’eficiència energètica
estatal”. Així, el mal estat dels
edificis es veu reflectit en el preu
de la factura. Dit d’una altra ma-
nera, les llars en pitjors condicions
i que sovint es troben en barris
empobrits tindran més problemes
per pagar l’electricitat o el gas
per escalfar-se o refredar-se. Així,
segons l’O-HB, si no hi ha solu-
cions, “un 25% de les llars”  hau-
ran de destinar “més d’un 10%
dels seus ingressos” a pagar les fac-
tures i, per tant, tindran “risc de
pobresa energètica”. 

MANS A L’OBRA
L’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB) no és aliena a aquesta
problemàtica i, per aquest motiu,
està intentant posar-hi solucions.
El passat 10 de febrer anunciava
una inversió provinent dels Fons
Next Generation, que ascendia a
més de 100 milions, per rehabili-
tar 13.000 habitatges. “Els fons mi-
lloraran la vida dels municipis i
dels seus veïns”, celebrava el vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, aquell dia.

Per a Juan Camilo Ramos, de
la FAVB, els fons europeus són
“una ajuda, però no seran sufi-

cients, perquè normalment només
van destinats a l’eficiència ener-
gètica”. “No solucionaran el pro-
blema de fons, perquè una reha-
bilitació integral és molt cara”, afe-
geix. Més contundent es mostra
Daniel Frías quan diu que a les
Planes, on el 60% de la població
té més de 65 anys i el 80% dels ha-
bitatges no tenen ascensor, “par-
lar d’eficiència energètica té poc
sentit”. “Ens diuen que els di-
ners es destinaran a aquest tema,
però nosaltres tenim problemes
molt abans que posar plaques
solars”, es queixa. “És com reha-
bilitar la casa per la teulada, per-
què el que és prioritari són els as-
censors”, assevera. 

Sens dubte, la determinació de
l’AMB és necessària i demostra que
l’organisme és conscient d’un pro-
blema poc conegut i prioritari.
Tot i això, la mesura anunciada, en
un territori com el metropolità que
suma 600.000 immobles, no dei-
xa d’entomar-se minsa. Això fa té-
mer el pitjor: davant d’un parc
d’habitatges gegantí que cada any
s’envelleix, poden sorgir nous
Venus? 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

Al barri del Raval de
Barcelona hi ha pisos
amb portes, intèrfons 
i bústies trencades,
patis de llum plens de
brutícia i on la manca
de manteniment 
és total

En molts barris amb un parc d'edificis deteriorat 
es detecten punts de venda de droga i pisos 
on es cultiven plantacions de marihuana
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Un concurs d’idees per 
a la piscina de Ca n’Horta

EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
ha convocat un concurs d’idees
per triar la millor proposta per
fer la piscina oberta de Ca n’Hor-
ta. Es prioritzarà la integració a
l’entorn del projecte vencedor,
que ha de contenir criteris sos-
tenibles. La piscina, a més, serà
de dimensió olímpica. 

“La nova piscina es constru-
irà en una ubicació privilegiada,
a sota de la masia de Ca n’Hor-
ta”, informa l’alcaldessa, Gemma
Badia, que destaca que d’aquesta
manera l’accés serà més còmo-
de. El concurs d’idees es resoldrà

abans de l’estiu i, a partir d’aquí,
s’iniciarà la redacció d’un pro-
jecte constructiu. Està previst
que la instal·lació entri en fun-
cionament el 2027. 

Per altra banda, a la masia de
Ca n’Horta s’estan portant a
terme treballs de consolidació de
l’estructura. El concurs d’idees,
a més, fa referència a la possi-
bilitat de convertir aquest edifi-
ci patrimonial en un equipa-
ment dedicat a la informació i in-
terpretació dels valors naturals,
paisatgístics, ecològics i culturals
del Parc del Garraf. 

Badia fa marxa enrere amb
l’avinguda Eramprunyà

URBANISME4Victòria veïnal a
Gavà. L’alcaldessa, Gemma Ba-
dia, ha demanat a l’Àrea Metro-
politana de Barcelona (AMB)
un nou projecte de reforma de
l’avinguda Eramprunyà, des-
prés del rebuig dels veïns i co-
merciants al primer pla presen-
tat pel consistori. D’aquesta ma-
nera, l’Ajuntament ha demanat
a l’AMB que incorpori totes les
demandes dels veïns, com ara
mantenir el doble sentit de cir-
culació al vial i conservar totes
les places d’aparcament, les dues
principals reivindicacions.

Així ho va comunicar Badia
després de reunir-se amb Al-
fonso Portillo, portaveu de la pla-
taforma veïnal contrària al pro-
jecte inicial i que, a més de re-
collir més de 1.400 signatures
entre veïns i comerciants, va
organitzar una manifestació l’11
de febrer a la qual van assistir de-
senes de persones.

El mateix Portillo celebra la
decisió de l’alcaldessa i des de la
plataforma informen que caldrà
esperar a l’octubre per saber
com queda l’avinguda amb els
nous canvis. 

Gavà es prepara per pedalar
fort amb el Bike Show

SOSTENIBILITAT4Del 24 al 26
de març, Gavà acollirà la gran
festa de la bicicleta, el Bike
Show, una activitat que combi-
na la promoció de la mobilitat
sostenible, l’esport i la natura i
que se celebra per primer cop al
Baix Llobregat. 

De fet, coincidirà amb l’eta-
pa de la Volta Ciclista a Catalu-
nya que passarà per la comarca
el dia 26 de març. “El Bike Show
contribuirà a posicionar i pro-

jectar Gavà a través de l’esport,
fonament d’una vida saluda-
ble”, va expressa l’alcaldessa,
Gemma Badia, durant la pre-
sentació de les jornades, a prin-
cipis de mes. 

Albert Balcells, director d’O-
cisport –l’empresa organitza-
dora–anima tothom a participar
en les jornades. “Tothom a qui li
agradi la bicicleta té una cita a la
qual no hi pot faltar”, va afirmar
Balcells. 

Badia, als terrenys on anirà la piscina. Foto: Ajuntament

Foto: Ocisport

Economia | Acord per millorar els polígons
L’Ajuntament i l’Associació d’Empresaris del Parc Empresarial de Gavà

(AEPEG), han presentat el Pla d’Acció de l’Agenda Urbana de Gavà, que se
centrarà en mesures per millorar els polígons industrials de la ciutat.  

EQUIPAMENTS4La construc-
ció de l’esperat tercer CAP de
Gavà ha topat amb l’oposició de
diverses entitats veïnals i ecolo-
gistes agrupades al voltant de la
plataforma No al Pla de Ponent-
Salvem el Calamot. Si fa uns
dies el conseller de Salut, Manel
Balcells, va informar que les ob-
res del centre mèdic ja estan en
fase de projecte, al juny de l’any
passat l’Ajuntament de Gavà va
comunicar que preveia que les
obres arrencarien la pròxima
primavera. Tanmateix, la plata-
forma ecologista considera que
“la necessitat d’un nou CAP no és
urgent”, i proposa dotar de més
personals els altres dos ambu-
latoris existents i invertir a l’hos-
pital de Viladecans.

A més, l’entitat creu que
construir aquest edifici al solar
del carrer 8 de Març seria un
“atemptat contra el medi am-
bient” que afectaria el bosc del
turó del Calamot. La plataforma

també sosté que la població de la
ciutat “només” ha crescut en
600 habitants durant els darrers
12 anys i precisen que la zona
amb més manca de serveis sa-
nitaris és Gavà Mar, on viuen
8.000 veïns, que tenen el CAP
més proper a cinc quilòmetres.
En aquest sentit, demanen a
Salut que inverteixi a l’antic edi-
fici on abans es prestava servei
de medicina familiar i pedia-

tria, i insisteixen a demanar que
s’abandoni el projecte d’un nou
CAP a Ponent.

ERC, TAMBÉ EN CONTRA
Des d’ERC han celebrat la notí-
cia del nou ambulatori, però
també han criticat la seva ubica-
ció. De fet, els republicans tam-
bé creuen que seria millor ubicar-
lo a Gavà Mar, tal com ja van de-
manar fa tres anys.

Imatge virtual de com serà l’equipament. Foto: Ajuntament

Alerten que el tercer CAP pot
afectar el bosc del Calamot

» No al Pla de Ponent el titlla “d’atemptat contra el medi ambient”
» ERC creu que hauria d’anar a Gavà Mar, com va proposar fa 3 anys
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L’àrea metropolitana bar-
celonina és una realitat
menystinguda informati-

vament com a entitat geogràfica,
política i social, i el diari metropo-
lità Línia vol fer-la visible, a més de
contribuir a enfortir el sentiment de
pertinença a aquesta comunitat.

És per això que, sumant es-
forços amb l’Espai Línia, el diari
del Grup Comunicació 21 impul-
sa un cicle de conferències que,
amb el títol de La ciutat metro-
politana: progrés i futur, pretén
ser un espai per a la conversa me-
tropolitana serena i responsable.
Un marc de diàleg constant i
constructiu que contribueixi a
combatre l’excepcionalitat que
suposa l’abandonament infor-
matiu d’una realitat tangible com
la metròpoli barcelonina.

És en aquest context que s’em-
marca la conversa amb l’alcal-
dessa de Gavà, Gemma Badia,
que tindrà lloc el 29 de març a les
18:30h a l’Espai Línia (carrer
Girona 52, Barcelona). L’en-
trada és lliure i oberta a qualsevol
persona que estigui interessada en
el debat metropolità, i hi haurà torn
de preguntes al final. La confe-
rència serà en format conversa

amb un periodista del diari Línia
i versarà sobre els principals rep-
tes que afronta el territori, vistos,
en aquest cas, des de la identitat lo-
cal de Gavà, però amb el prisma
global del territori.

El cicle de conferències ha
portat fins ara al centre de Barce-
lona l’alcaldessa de Sant Adrià, Filo
Cañete; la d’Esplugues, Pilar Díaz;
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler; l’al-
caldessa de Sant Boi, Lluïsa Moret,
i l’alcalde de Cornellà, Antonio
Balmón, a més del fins fa poc pri-
mer tinent d’alcaldia de Barcelo-
na, Jaume Collboni, del candidat
d’ERC a Barcelona, Ernest Mara-
gall, i del candidat d’ERC a Santa
Coloma, Gabriel Rufián. També
han passat ja per l’Espai Línia
l’alcaldessa de Santa Coloma, Nú-
ria Parlon; el delegat especial de
l’Estat al Consorci de la Zona
Franca de Barcelona, Pere Navar-
ro, i el sisè tinent d’alcaldia de Bar-
celona, Jordi Martí Grau.

A més de Badia, el mes de
març també participaran en aquest
cicle de conferències l’alcalde de Vi-
ladecans, Carles Ruiz (dia 21); l’al-
caldessa de l’Hospitalet, Núria Ma-
rín (dia 22), i el candidat de Junts
a Barcelona, Xavier Trias (dia 27). Gemma Badia, en una imatge d’arxiu. Foto cedida

Conversa ambGemmaBadia
» L’Espai Línia acollirà dimecres 29 de març a les 18:30h una conferència de l’alcaldessa de Gavà

» L’acte s’emmarca en el cicle La ciutat metropolitana: progrés i futur que organitza el Línia

Espai Línia, la Casa dels Barris
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“La rutina és molt important, és
bàsica i t’aporta estabilitat emo-
cional i financera”. En general,
tendim a sentir-nos molestos
amb les rutines i el sopor d’una
vida tranquil·la, però oblidem
que hi ha persones que han
passat per un tràngol, com ara
Yevgen Vyshnyakov, autor de la
frase que encapçala la notícia, i
que necessiten recuperar aques-
ta normalitat. Ell és ucraïnès i va
arribar a Viladecans fa uns me-
sos fugint de la invasió russa.
“Volia allunyar-me, descansar
del soroll, no tenir por”, relata en
una conversa amb Línia Mar.
Ara, el Yevgen treballa com a
conserge a l’escola El Garrofer,
en el marc d’un pla d’ocupació
de l’Ajuntament que ha donat
feina a sis ucraïnesos i set per-
sones més que estaven a l’atur. 

El contracte té una duració
d’un any i permet que els parti-
cipants aconsegueixin expe-
riència laboral per ampliar el seu
currículum. El Yevgen ja fa dies
que treballa a l’escola, on ha tro-
bat “molt afecte” de la comuni-
tat educativa. “M’han tractat
amb molt de respecte”, agraeix.
Aquesta és la fi d’un malson
que va arrencar el febrer del
2022. Dies abans que comencés
la guerra, el Yevgen va arribar al
seu país per visitar la seva mare.
“Dos dies després, van comen-
çar a sonar les sirenes antiaè-
ries”, recorda aquest ucraïnès
que havia viscut en el passat a
Almeria, treballant als hiver-

nacles. Finalment, va aconseguir
sortir del seu país a través de Ro-
mania, des d’on va arribar a
Catalunya, on ha pogut refer la
seva vida. 

Tanmateix, li és impossible
viure desconnectat de la guerra.
“No paro de veure notícies i mi-
rar com està la meva ciutat”, as-
segura el Yevgen, que és originari
d’un municipi del Donbass, a 60
quilòmetres de Bakhmut, que
aquestes setmanes està vivint
una cruenta batalla entre els
dos exèrcits, casa per casa. “La
gent pateix molt, és una autèn-
tica massacre”, lamenta. 

AGRAÏT
Per tot plegat, la feina que aca-
ba de començar de conserge
l’està ajudant a superar la si-
tuació i oblidar els traumes de
la guerra. A més, el Yevgen està
content de poder “contribuir a
ajudar des de l’administració la
gent de la ciutat” que l’ha aco-
llit, després d’haver hagut de
marxar del seu país.

Al seu torn, l’alcalde, Carles
Ruiz, dona la benvinguda als
ucraïnesos i a la resta de benefi-
ciaris del pla. “No sou treballa-
dors de segona categoria, sou tre-
balladors i treballadores de ple
dret de l’Ajuntament”, remarca
Ruiz. L’edició d’enguany d’a-
quest programa laboral està
adreçada al col·lectiu de persones
a l’atur, així com a dones majors
de 50 anys i persones trans, per
les dificultats que es troben a l’ho-
ra d’accedir al mercat de treball.
“Significa molt”, diu la Teresa Ro-
dríguez, una de les beneficiàries
del pla que ja feia un temps, re-
coneix, que se sentia “aïllada”, i
que gràcies a aquest programa ha
reprès “el contacte amb la reali-
tat”. “Ara se m’obren moltes
il·lusions”, celebra.

El Yevgen hi està d’acord, i
mostra satisfacció amb el seu
present. “Espanya és una bona
opció per viure, m’agrada molt la
seva gent”, diu. I és que, ara per
ara, no té clar si tornarà al seu
país quan acabi la guerra. 

Els beneficiaris del pla d’ocupació. Foto: Ajuntament

Francisco J. Rodríguez
VILADECANS

L’Ajuntament dona feina 
a sis refugiats ucraïnesos

» El pla d’ocupació permet que 13 persones treballin al consistori
» Parlem amb el Yevgen, un dels beneficiaris: “He rebut molt afecte”

Traslladen 20.000 abelles 
de Viladecans al Solsonès

NATURA4El municipi de Ri-
ner, de 260 habitants, va rebre
el dia 14 de març un eixam de
20.000 abelles procedent de Vi-
ladecans sota l’atenta mirada
d’un centenar d’estudiants
d’ambdues localitats –una de
rural i una altra d’urbana– que
els fan de padrins. 

El trasllat amb furgoneta fins
al Solsonès s’ha fet amb l’ajuda
del president dels Amics de les
Abelles, Joan Maria Llorens, en
el marc d'un projecte divulgatiu.
Totes dues comunitats han unit

esforços per un objectiu comú,
que és salvar les abelles i pren-
dre consciència del paper es-
sencial d’aquests insectes per a
la biodiversitat. “Són molt im-
portants perquè pol·linitzen i
porten el pol·len d’una flor a l’al-
tra i fan que surti el fruit”, explica
en Jan Martí, un alumne de 5è
de Riner que ha participat en el
projecte Redicat.

Aquesta iniciativa pretén
transportar abelles que s’ins-
tal·len a les ciutats per portar-les
als municipis rurals. 

El PP porta l’institut escola
Mediterrània al Parlament

EDUCACIÓ4El PP va presentar
una esmena als pressupostos de
la Generalitat per aconseguir in-
versió per a la construcció de
l’institut escola Mediterrània.
Ho va fer a petició de l’agrupa-
ció local de la formació, que ex-
igeix una solució per a una es-
cola que fa 15 anys que espera
un edifici nou per abandonar els
barracons. 

Aquesta proposta formava
part de les 226 esmenes que la
formació popular va presentar
als pressupostos. Finalment,
totes van ser rebutjades. Els

comptes de la Generalitat van ti-
rar endavant amb els vots
d’ERC, PSC i comuns. 

PROMESES INCOMPLERTES
Sigui com sigui, les promeses per
construir l’edifici s’han succeït els
últims temps. El setembre del
2020, el conseller d’Educació
d’aleshores, Josep Bargalló, va
anunciar la imminent construc-
ció del centre educatiu en us ter-
renys cedits per l’Ajuntament
una dècada abans. Dos anys
abans també havia visitat la ciu-
tat per anunciar el nou edifici.

Els alumnes participants en el projecte a Riner. Foto: Nia Escolà/ACN

Seguretat | La policia estrena un equip de visió nocturna
La Policia Local de Viladecans ha adquirit un nou equip de visió nocturna 
d’última generació per controlar les zones boscoses i el Parc Agrari, que se 
solen cometre delictes com ara robatoris o abocaments de residus il·legals. 
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Mentre n’hi ha que continuen en-
testats a crear un abisme entre
Barcelona i els municipis que en-
volten la capital catalana, di-
marts 21 de març, en el marc del
cicle de conferències La ciutat
metropolitana: progrés i futur
organitzat pel diari Línia a l’Es-
pai Línia, Carles Ruiz va voler
trencar amb els tòpics. Entre-
vistat pel periodista Francisco Ja-
vier Rodríguez, l’alcalde de Vila-
decans es va mostrar contun-
dent: “Avui ja no hi ha perifèries
dins de l’àrea metropolitana”.

En aquest procés de desdi-
buixar la centralitat i la rodalia
per crear una mateixa metròpo-
li, Ruiz es va referir a dos ele-
ments clau. “En els darrers
temps, Barcelona ha perdut una
mica la capacitat d’absorbir re-
cursos”, va assegurar el líder del
PSC en una clara referència al go-
vern d’Ada Colau. Confrontava
aquest fet amb altres moments
històrics en els quals la ciutat
s’enduia gran part de la inversió
mentre que la resta de municipis
vivien en un segon pla. “Des de
Viladecans no sentim que Bar-
celona ens faci ombra”, va afegir.

Tanmateix, la difuminació
dels límits municipals al territori
metropolità també s’explica per
un altre motiu que Ruiz va po-
sar sobre la taula: la potència

creixent de les ciutats que abans
eren considerades el pati del
darrere. “La qualitat de vida a
Viladecans és cada vegada mi-
llor”, va afirmar. En aquest sen-
tit, l’alcalde de Viladecans va as-
segurar que moltes persones
que van a viure a la ciutat baix-
llobregatina es queden sorpreses
del nivell de confort que hi tro-
ben. Ruiz, a més, va dir que Vi-
ladecans és un motor econòmic
metropolità i un pol d’atracció
d’activitat empresarial que ja
no es pot menystenir. 

Així, el socialista va apuntar
una darrera idea força: “Barcelo-
na és un valor, perquè com més
forta estigui la capital, més força
tindrem nosaltres”, va assenyalar.

És per tot això que Ruiz es va
mostrar contrari a la possibilitat
que la ciutadania esculli els seus
representats metropolitans a
través d’una elecció directa. “No
li veig sentit, perquè l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona és una
federació de municipis perfecta”,
va afirmar per afegir que “hi ha
consens polític perquè no hi ha
un gall al galliner”.

APOSTA PER L’ECONOMIA
La conversa amb el periodista
Francisco Javier Rodríguez tam-
bé va abordar altres temes rela-
tius al municipi. Ruiz es va es-
tendre, sobretot, en la pujança
empresarial que viu Viladecans.
“Tenim una molt bona ubicació,
i per això les empreses es volen
instal·lar al nostre municipi”,

va dir Ruiz en referència a la pro-
ximitat amb el port i l’aeroport.
“Estem en contacte amb les xar-
xes d’inversió europees”, va des-
tacar. No en va, el municipi aco-
llirà la sala blanca de semicon-
ductors privada més gran del sud
d’Europa, que fabricarà entre 5
i 20 milions de microxips a l’a-
ny. Es tracta d’un projecte a la
planta que l’empresa catalana
Ideaded té a Viladecans. O en un
altre exemple de potència in-
dustrial, el municipi està treba-
llant amb l’empresa de cons-
trucció Roca per aconseguir que
la companyia es transformi i si-
gui més sostenible.

Aquests dos casos, tal com
Ruiz va assegurar, suposen una
aposta en dues línies. La prime-
ra passa per la diversificació
dels sectors econòmics que s’ins-
tal·laran al territori i la segona té
a veure amb les cadenes de va-
lor. “La guerra a Ucraïna ha de-
mostrat que ens cal sobirania in-
dustrial, la qual, en el nostre cas,
vol dir estar connectats amb
Europa”, va considerar.

En el marc de l’economia,
l’alcalde també va esmentar l’ae-
roport i la possibilitat que la
seva ampliació passi per la cons-
trucció d’una pista sobre el mar.
“No soc tècnic, però sí que sé que
cal prendre una decisió”, va
apuntar. “Si Barcelona no es
connecta amb el món del talent,
ens serà molt difícil créixer i
que les empreses vulguin venir
al territori. Per això cal tenir

vies per internacionalitzar-se”, va
detallar. Alhora, el polític  del
PSC va dir que “la tecnologia aè-
ria canviarà en els pròxims 10
anys i la petjada ecològica serà
menor” que la que el sector re-
gistra avui.

LA LLUITA PEL DELTA
Aeroport i preservació dels es-
pais naturals són dos temes in-
destriables. De la mateixa ma-
nera, aquesta qüestió té a veure
amb la gestió del delta del Llo-
bregat. Des de Viladecans, jun-
tament amb Sant Boi i Gavà, es
proposa la creació d’un hub agrí-
cola que topa amb la desapro-
vació de la Unió de Pagesos,
dels moviments ecologistes i
d’altres ajuntaments i adminis-
tracions de la zona. “Parlem
d’un tema molt seriós, perquè
avui dia el 95% de la nostra ali-
mentació prové de fora”, va dir
Ruiz, que aposta per una pro-
ducció d’aliments de kilòmetre
zero. En aquest sentit s’emmar-
ca el projecte agrícola dels tres
consistoris socialistes. “És molt
important reduir costos logístics
i de producció”, va explicar Ruiz.

No obstant això, l’alcalde va
afegir que el projecte no defuig la
gestió dels espais naturals del
delta. “Cal protegir les hectà-
rees que hi ha i recuperar la
biodiversitat, i el model de ges-
tió actual està demostrat que no
ha funcionat”, va criticar. “És un
error confrontar l’activitat agrí-
cola amb els espais naturals,

perquè formen part del mateix
ecosistema”, va asseverar. Encara
més contundent es va mostrar en
referir-se a la Generalitat, a la
qual Ruiz va acusar de no “tre-
ballar amb el territori”. “Menys
declaracions, menys tòpics i més
asseure’s i parlar”, va etzibar.

EL VILADECANS SOCIAL
Més enllà dels grans debats que
entoma el municipi, l’alcalde
també es va centrar en els més lo-
cals que impliquen Viladecans.
Així, es va referir al Viladecans
em cuida, un projecte nascut
després de la pandèmia a través
del qual es vol fer arribar les aju-
des i serveis socials allà on són in-
detectables les necessitats. “Molts
serveis no hi arriben i és aquí on
els veïns poden generar meca-
nismes d’alerta de les dificul-
tats”, va dir. “No volem deixar
caure l’esperit de col·laboració
nascut amb la covid”, va afegir.

Per altra banda, Ruiz va citar
un altre projecte, l’Smart Class-
room Viladecans, que té com a
objectiu “millorar l’educació
dins i fora de l’escola”. Aquest
darrer projecte, que vol donar
un tomb a la manera d’educar
actual, té una finalitat clara: fer
que Viladecans tingui zero alum-
nes que abandonen els estudis
abans d’hora.

L’Espai Línia va acollir la conversa amb Carles Ruiz. Fotos: Juan Cabré

Espai Línia, la Casa dels Barris

Carles Ruiz: “Avui ja no hi ha perifèries
dins de l'àreametropolitana”

Albert Alexandre
BARCELONA
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veure la conversa 
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MEDI AMBIENT4El fiscal en
cap de Medi Ambient de Barce-
lona, Toni Pelegrín, avisa que la
situació actual de la xarxa Natura
2000 del delta del Llobregat
“no és gens esperançadora”.
Aquesta és una de les conclu-
sions de la investigació que ha
portat a terme sobre el delta i que
constata una degradació “greu”,
que atribueix als projectes d’in-
fraestructures “emparats” per
les institucions públiques.

Aquesta investigació, que ha
publicat El Periódico, destaca
que algunes d’aquestes infraes-
tructures s’han fet “sense la cor-
recta execució i seguiment” de les
mesures ambientals compensa-
tòries. Unes altres, a més, s’han
fet amb “desconeixement” de la
protecció d’aquest espai natural.
En aquest apartat s’assenyalen
aparcaments construïts per Aena.

BIODIVERSITAT AFECTADA
Això i tot, el fiscal no veu delic-
te en el cas d’una denúncia de
l’entitat ecologista Depana sobre
diversos aparcaments de l’aero-
port a zones de protecció per a
les aus. Sigui com sigui, per al fis-
cal, les “transformacions” que
s’han fet al llarg del temps sobre
el territori “han afectat negati-
vament la biodiversitat”.

A banda del perjudici gene-
ral, l’informe assenyala quatre
aparcaments d’Aena a zones
protegides, dels quals només
un, a Viladecans, està en fase de
renaturalització. En tot cas, ad-
verteix que continuarà fent se-
guiment de la restauració.

La investigació s’enviarà a les
direccions del Port de Barcelona
i l’Aeroport del Prat, així com al

fiscal de la sala de Medi Ambient,
Antonio Vercher.

“L’ÚLTIM AVÍS”
Qui ha sortit al pas d’aquestes in-
formacions ha estat l’alcalde del
Prat, Lluís Mijoler, que en de-
claracions recollides per l’ACN
ha afirmat que la investigació de
la fiscalia és “l’últim avís per
prendre decisions definitives”.

“Més enllà de posicions po-
lítiques, ara la justícia ja adver-
teix que determinades actua-
cions fetes per acció o omissió
poden tenir conseqüències de-
lictives”, ha subratllat l’alcalde,
que demana a la Generalitat
que acabi de determinar quin
serà l’àmbit definitiu del delta
que quedarà protegit per la fi-
gura de les zones d’especial pro-
tecció de les aus (ZEPA).

Mijoler també reclama a la
Generalitat que canviï el model
jurídic de gestió del delta i que hi
destini més recursos.

De fet, aquest va ser el leit-
motiv de la jornada Delta i Ter-
ritori que es va celebrar al Cèn-
tric el 15 de març i que va aple-
gar administracions, ecologistes,

pagesos i representants del port
i de l’aeroport per debatre sobre
el futur d’aquesta zona. 

En aquella jornada, l’Ajun-
tament va presentar un informe
amb propostes de millora per a
l’espai natural. A més, es va po-
sar de manifest l’evidència cien-
tífica que indica que cal buscar
solucions per evitar la degrada-
ció dels ecosistemes i el “col·lap-
se”, tal com va avisar Jaume
Grau, biòleg i membre del
col·lectiu ecologista Les Agulles. 

ACCIONS DE MILLORA
Qui destinarà més recursos a res-
taurar una part d’aquest ecosis-
tema és la Generalitat, que ha
aprovat fer uns treballs de mi-
llora a la maresma de les Filipi-
nes-el Remolar, que tindrà un
cost d’1,1 milions d’euros i que
pretén solucionar els problemes
generats per l’estancament de
l’aigua i els episodis de sequera.
De fet, el projecte dona respos-
ta als requeriments de la Co-
missió Europea pel que fa a l’in-
compliment de la conservació de
les zones d’especial protecció
de les aus al delta. 

El delta és un espai amenaçat per la pressió humana. Foto: ACN

La fiscalia alerta de la 
“greu” degradació del delta

» Les transformacions a la zona han afectat la biodiversitat, avisa
» Mijoler creu que aquest és “l’últim avís” per prendre decisions

El Prat prepara una oda a la
carxofa amb un mes especial

GASTRONOMIA4La Festa de
la Carxofa està a punt de co-
mençar al Prat. Durant un mes,
del 23 de març al 23 d’abril, la
ciutat acollirà diverses activi-
tats amb la carxofa com a teló de
fons. La celebració arrencarà
amb les XIV Jornades Gastro-
nòmiques del Pota Blava i la Car-
xofa Prat, en les quals partici-
paran diversos bars i restau-
rants del Prat i de la comarca. 

En aquesta línia, el 2 d’abril
tindrà lloc la Carxofada del Prat,
al parc del Fondo d’en Peixo, amb
el tradicional dinar i ball popular

i la venda de productes arte-
sans. Seguint amb música, el 16
d’abril se celebrarà l’Escarxo-
fa&Jazz, un concert per a tota la
família que es podrà gaudir a la
plaça Joan Garcia-Nieto. 

Una altra proposta per des-
cobrir la carxofa local és la Fi-
raTapa, un esdeveniment que
tindrà lloc entre els dies 22 i 24
d’abril, durant el qual es po-
dran tastar tapes creades amb
productes locals. A banda, el 24
de març es projectarà un capítol
del programa La sobretaula,
dedicat al Prat.

Illa reclama al Govern que
passi a l’acció per la sequera

ENERGIA4En una visita de prin-
cipis de mes a la depuradora del
Prat, el líder dels socialistes ca-
talans, Salvador Illa, va exigir al
govern de la Generalitat més
ambició per afrontar la situació
de sequera que viu el país. 

En aquesta línia, va demanar
al Govern que “passi a l’acció” i
que actuï amb voluntat de “col·la-
boració” amb els ajuntaments.
Ho va dir perquè considera que
la Generalitat té un “esperit san-
cionador” amb els governs mu-
nicipals, després del que consi-
dera “anys perduts” per prendre

mesures per fer front als perío-
des de sequera, tot i els “recur-
sos i capacitats” que considera
que té Catalunya per “garantir la
seguretat hídrica” als ciutadans.

Illa va estar acompanyat per
la secretària de Transició Eco-
lògica del PSC, Sílvia Paneque.
Aquell dia, el líder socialista
també es va reunir amb l’alcal-
de, Lluís Mijoler, i el tinent d’al-
caldia socialista Juan Pedro Pé-
rez. Durant aquella trobada, Mi-
joler va reiterar l’oposoció del
consistori pratenc al projecte
d’ampliació de l’aeroport.

La Festa de la Carxofa aplega milers de visitants. Foto: AGT

Policia | Detingut per robar a avions a l’aeroport
La Guàrdia Civil va detenir a finals del febrer un treballador d’una empresa de

logística i n’investiga dos més per furts durant les tasques de manteniment d’avions
estacionats a l’aeroport. Els presumptes lladres s’haurien emportat tabac i perfums.
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Creen el Premi Manel Esteller
d’investigació biomèdica

RECONEIXEMENT4L’Ajunta-
ment ha creat el Premi Manel
Esteller d’Iniciació a la Recerca
Biomèdica per promoure la in-
vestigació sobre la leucèmia, el
limfoma i altres malalties de la
sang. El guardó es va presentar
el 10 de març al campus docent
del Parc Sanitari Sant Joan de
Déu de Sant Boi, i va comptar
amb la presència del mateix Es-
teller, de l’alcaldessa, Lluïsa Mo-
ret, i de la ministra de Ciència i
Innovació, Diana Morant.

L’objectiu d’aquest premi és
fomentar la investigació mit-

jançant la incorporació d’un in-
vestigador o investigadora pre-
doctoral a l’Institut d’Investi-
gació contra la Leucèmia Josep
Carreras, on podrà iniciar la
seva carrera científica sota la
direcció del doctor Esteller. “No
podem perdre talent per falta de
recursos econòmics”, va destacar
el mateix Esteller.

De fet, la distinció està dota-
da de 40.000 euros i finançarà
els dos primers anys de tesi doc-
toral dels investigadors, amb la
incorporació d’empreses patro-
cinadores locals.

Colau insta a Monbus a trobar
solucions al conflicte laboral

TRANSPORTS4La presidenta
de l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB), Ada Colau, insta
a l’empresa concessionària del
servei de bus a Sant Boi, Mon-
bus, a trobar solucions al con-
flicte laboral amb els seus tre-
balladors, que està afectant el
transport al municipi.

En aquest sentit, Colau ha
mostrat la seva preocupació per
la situació i s’ha fet ressò de les
reclamacions dels conductors, fet
pel qual ha demanat a Monbus
que “faci els esforços necessaris
de negociació i adopti les mesu-

res de millora i rectificació en les
relacions laborals que calguin”. 

El neguit de Colau s’estén a
la resta del Delta, on les protes-
tes dels treballadors de l’altre
concessionari del servei de bus
al sud de la comarca, Avanza, no
cessen. Per tot plegat, el 13 de
març els vicepresidents de l’AMB
Antonio Balmón i Antoni Pove-
da es van reunir amb els alcaldes
dels municipis afectats. En aque-
lla trobada es va expressar la
seva solidaritat amb els treba-
lladors i van constatar que hi pot
haver un acord aviat.

Esteller, acopanyat de Moret i Morant. Foto: Ajuntament

Política | Illa dona suport a Moret a la Parellada
L’alcaldessa, Lluïsa Moret, va presentar el 17 de març la seva candidatura a l’alcaldia al

poliesportiu la Parellada, davant d’un miler de veïns i amb la presència del primer secretari 
del PSC, Salvador Illa, que va dir que Moret és la millor alcaldessa que pot tenir Sant Boi.

Sant Boi reprèn la carxofada,
suspesa des de la covid

GASTRONOMIA4Sant Boi re-
prendrà aquesta primavera la
festa de la Carxofada, suspesa
des del 2020 arran de l’esclat de
la covid i les restriccions dels
anys posteriors. 

La cita se celebrarà el 2 d’a-
bril i tindrà un menú gastronò-
mic com a eix vertebrador, el
qual estarà dissenyat pel col·lec-
tiu Degusta Sant Boi. Se’n pre-
veuen distribuir 1.600 racions,
de les quals ja se n’han venut

200. En paral·lel al dinar, el
mateix dia hi ha previstes di-
verses activitats familiars, ta-
llers de conserves, demostra-
cions de cuina i un mercat de
productors de carxofes de la Co-
operativa Agrària Santboiana. 

MES ESPECIAL
Abans, durant tot el mes de
març la ciutat organitza diverses
activitats gastronòmiques amb la
carxofa com a protagonista.Foto: ACN

HOMENATGE4“Com a nen que
vaig créixer a Espanya, tenia
un somni, que era ser jugador de
bàsquet a l’NBA. Ni en un milió
d’anys podia pensar que un dia
així arribaria”. Són paraules que
va pronunciar Pau Gasol durant
la cerimònia de retirada de la
seva samarreta dels Lakers amb
el número 16 a l’esquena. El
santboià, d’aquesta manera, en-
tra a l’Olimp dels millors juga-
dors de la història de l’NBA i, de
retruc, la seva ciutat natal se
n’orgulleix. 

“És un orgull sumar-nos a
l’homenatge i una oportunitat
per tornar a mostrar des de la
ciutat natal del Pau el reconei-
xement per haver esdevingut un
referent d’esforç, de sacrifici i de
compromís amb els valors de
l’esport i amb la ciutat”, va ex-
pressar l’alcaldessa, Lluïsa Mo-
ret, poc després de l’homenat-
ge, que va tenir lloc el 8 de
març a Los Ángeles. De fet,

dies abans es va penjar una sa-
marreta gegant de Gasol, d’uns
68 metres quadrats, a la façana
de l’Ajuntament. 

Per altra banda, un mural
amb el retrat de Gasol llueix
des de principis de mes a l’en-
trada del Duet Sports Pau Gasol
de Sant Boi, un centre esportiu
que porta el nom de l’estrella del
basquetbol. Es tracta d’una acció
promoguda pel Banco Santan-

der, en col·laboració amb l’A-
juntament i la Pau Gasol Foun-
dation, la qual també ha orga-
nitzat clínics per a un centenar
de joves d’entre 12 i 18 anys, en
coordinació amb Sant Boi. 

A partir d’ara, l’estrella sant-
boiana es dedicarà a “compro-
metre” la seva vida per “influir,
marcar la diferència i ajudar els
altres” i també a “fer d’aquest
món un lloc més sa i millor”.

La samarreta que va penjar de la façana del consistori. Foto: Ajuntament

Sant Boi es bolca amb Gasol 
pel seu homenatge a l’NBA

» Los Angeles Lakers retiren la samarreta amb el 16 de l’ídol local
» La ciutat s’enorgulleix del seu fill il·lustre amb murals i activitats
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Esports Futbol | L’AE Prat visita el CD Ebro
El conjunt de Pedro Dólera visitarà el pròxim diumenge 26 de març el CD

Ebro, en partit corresponent a la 27ª jornada del grup 3 de Segona RFEF. L’AE
Prat hi arribarà després de l’empat (0-0) contra el CD Teruel del passat dia 19.

"En la llengua de signes es bus-
quen característiques teves per
expressar el teu nom amb un
signe. El meu era així, fent la lle-
tra inicial, la n [com a la foto del
reportatge] i dibuixant després
cercles amb el dit índex per in-
dicar els meus rínxols", explica
Noa Sánchez (Barcelona, 2001),
base-escorta del Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià.

Va ser a l'Escola Tres Pins, a
Montjuïc, on Sánchez va apren-
dre nocions de la llengua de sig-
nes catalana (LSC). És l'únic
col·legi que l'imparteix a Cata-
lunya. Hi ha altres escoles amb
infants sords, però se'ls ensenya
a fer servir la veu i no els signes.
"A les classes hi havia alumnat
amb problemes d'audició [sords]
i altres que no en teníem [oïdors],
i també mestres d'audició i llen-
guatge (MALL), que interpreta-
ven els missatges del professorat
a la llengua dels signes. L'estu-
diàvem unes hores a la setmana
per aprendre-la i comunicar-
nos amb els companys i compa-
nyes", recorda l'entrevistada.

"Sempre he pensat que el
meu futur professional estaria
vinculat a ajudar les persones",
confessa Sánchez. És el que ha
viscut a casa seva sempre: la
mare, Maria Marquès, gradua-
da en pedagogia i logopèdia, és
professora d'infants amb ne-
cessitats especials, i el pare,
Mario Sánchez, terapeuta. L'en-
trevistada és psicòloga: "Et puc
comentar moltes coses i pro-

porcionar moltes eines, però si
no decideixes posar-hi de la
teva part, no hi haurà cap can-
vi. M'agrada dir que estic for-
mant-me per acompanyar les
persones durant el procés en què
troben les solucions que real-
ment tenen dins seu".

Al llarg de la seva vida Sánc-
hez ha conegut persones que li
han ofert noves oportunitats
de creixement. Àlex Femenia
n'és un dels millors exemples.
Fins a conèixer-lo, l'entrevista-
da s'entrenava amb l'equip dos
cops cada setmana i havia jugat
sempre amb nens. Ho feia co-
hibida, no llençava i es refugia-
va en la defensa.

“UN GERMÀ”
Amb Femenia, l'eixamplenca es
va estrenar amb un grup només
de noies i sense moure's del
club en què va començar a jugar
a bàsquet, el CB Sant Antoni-Po-
ble Sec. L'Àlex sempre li va
transmetre molta confiança: "En
aquella època va convertir-se
en un germà per a mi i, a més
dels dos entrenaments setma-
nals amb l'equip, me'n feia tres
de tècnica individual. Vaig mi-
llorar els fonaments i la con-
fiança, i també assumia més
tirs. Des d'aleshores, tinc molta
ètica de treball perquè sé que és
l'únic camí de millora". L'altre
amic amb qui ha compartit mol-
tes hores en sessions de tecnifi-
cació és Coach Iandrey: "Fa molt
temps que ens coneixem i tam-
bé m'ha ajudat sempre en tot".

Els dos anys de cadet els va
jugar a la Penya, on no coneixia
ningú i va ser Àlex Femenia qui
va parlar amb el club perquè li

fessin unes proves d'accés que va
passar. Óscar López va ser el seu
entrenador en aquella etapa al
Joventut Club Badalona, "una
experiència plena d'aprenen-
tatges en un equip molt maco".

De nou, Femenia tornaria a
ser clau en el camí de Sánchez.
Un dia, quan ella estava a An-
glaterra estudiant l'idioma du-
rant unes setmanes, va rebre un
WhatsApp del seu amic: "Noa,
m'acaba de trucar un excompa-
ny del curs d'entrenador supe-
rior. És tècnic d'un equip anglès
i busquen una base-escorta del
2001 o així. T'interessa?".

L'eixamplenca va agafar una
mica d'aire, no gaire, abans de
contestar-li: "Soc molt impulsi-
va per a moltes coses i altres no
les penso massa... Li vaig dir que
sí de pressa i després li vaig ma-
tisar que ho havia de parlar
amb els pares. Quan ho vaig co-
mentar a casa, em van dir que ho
decidís jo". Setmanes després, ja

estava estudiant el Sixth Form
[Sisena Formació, el que aquí se-
ria Batxillerat, però amb un pla
d'estudis molt diferent] a la
John Madejski Academy, a la
ciutat de Reading, i jugant a
l'equip vinculat, el Reading Roc-
kets Basketball Club.

"Els primers mesos em frus-
trava una mica no poder comu-
nicar tot el que volia. Soc molt ex-
pressiva i, per exemple, no tenia
prou bagatge amb l'anglès per fer
bromes. A l'equip tothom em va
ajudar moltíssim i s'esforçaven
molt per entendre'm", recorda
Sánchez, que dos anys després va
aterrar a l'Anglia Ruskin Uni-
versity (ARU), a Cambridge, per
estudiar Psicologia i continuar
jugant a bàsquet.

Sánchez va fer la quarantena
a Catalunya, el setembre de 2020
va tornar a Anglaterra i el març de
2021 va aterrar a Barcelona, per
acabar el curs a distància. Jakob
Loyd i Matt Harber, el primer en-

trenador i l'ajudant del seu equip,
l'ARU, la van animar a jugar
aquelles darreres setmanes en al-
gun club. "Em van demanar un
llistat dels equips de Copa Cata-
lunya i de Lliga Femenina 2, i van
contactar amb ells. De sobte, em
van escriure alguns entrenadors",
s'obre la base-escorta.

L'entrevistada va acabar fi-
nalment al Vilabàsquet Vilade-
cans d'Enric González: "Sabia
que no tindria molts minuts per-
què era jove i arribava a última
hora a un grup molt sòlid i com-
pacte. La meva idea era aprendre
molt, entrenar-me fort i veure el
nivell de la Lliga Femenina 2".

Aquesta és la seva tercera ex-
periència a la categoria, segona ja
al Bàsquet Femení Sant Adrià. "El
curs està sent complicat perquè
no ens acaben de sortir les coses.
En l'àmbit humà, el grup és me-
ravellós, tenim una connexió in-
creïble i totes ens estimen i ens
cuidem molt. Quan veig que una
companya no està bé, intento
preocupar-me per ella, escoltar-
la, si ho necessita, i ajudar-la
com pugui", enraona Sánchez.

Podríem dir que l'eixam-
plenca és igual d'autoexigent
que d'autocrítica: "Em poso mol-
tíssima pressió i treballo per mi-
llorar la meva confiança. Un tir
fallat pot ser una nova oportu-
nitat en forma de rebot, de bona
defensa...". És del barri de Sant
Antoni, que li encanta perquè "és
molt per a vianants i hi ha molts
espais d'oci i bars", i ara viu a l'Es-
querra de l'Eixample, i té ganes
de veure les obres finalitzades.
"És una zona cèntrica on tens tot
molt a prop i m'hi sento molt bé",
tanca, contenta, Sánchez.

Toni Delgado
VILADECANS

NoaSánchez t’acompanya
» L’exjugadora del Vilabàsquet Viladecans, psicòloga, va aprendre nocions de la llengua de signes

» “Sempre he pensat que el meu futur professional estaria vinculat a ajudar les persones”, confessa

Noa Sánchez, jugadora del Bàsquet Femení Sant Adrià. Foto: Toni Delgado
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Viu en línia

Un camioner a l’atur i la seva exdona es
retroben inesperadament després d’un
accident que l’ha deixat tetraplègica. En
paral·lel, una filla d’immigrants, gradua-
da universitària i pluriocupada, es presenta
a la feina de cuidadora que ha publicat un
investigador brillant amb paràlisi cerebral.
Quatre vides que col·lideixen i s’enllacen.

A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Cost de vida
Martyna Majok

Alba Pujals és trombonista i compositora
i ha cursat els seus estudis de jazz a la
prestigiosa Juilliard School de Nova
York. Ha col·laborat amb artistes i ban-
des com C. Tangana o The Gramopho-
ne Allstars, i ha actuat en escenaris com
el Dizzy’s Club de Nova York o el Palau de
la Música. Recentment ha debutat amb
l’àlbum Apologia (The Changes Music).

Música

Rá, Culebro, Sere, Winny i Nano són
cinc nois dels carrers de Medellín, Co-
lòmbia. Són cinc reis sense regne, sen-
se llei i sense família, que emprenen un
viatge a la recerca de la terra promesa.
Un conte subversiu a través d’un clan sal-
vatge i entranyable alhora, que transita
entre la realitat i el deliri. Un viatge cap
al no-res on passa tot.

Pelis i sèries

Los reyes del mundo
Laura Mora

Apologia
Alba Pujals

Dansa Metropolitana
Ja és aquí una nova entrega del festival Dansa Metropoli-

tana. Concretament, la d’enguany és la sisena edició del
festival i està en marxa des del 9 de març. Fins al dia 26

d’aquest mateix mes, una dotzena de municipis de la de-
marcació de Barcelona s’ompliran amb més de 330 activi-
tats, entre les quals hi ha 118 espectacles d’artistes i agru-

pacions internacionals, com els ballets d’Acosta Danza o
Ballets Jazz Montréal. També hi ha programades propos-
tes espanyoles, com ara el flamenc de Rocío Molina i Ma-

ría Moreno, i noms locals, com Sol Picó o Pere Faura.

La carrera de Julieta Gracián (Barcelona, 2001)
és d’aquelles que promet. Aquesta jove can-

tant, coneguda artísticament com a Julieta –i
prou–, va publicar el setembre passat l’àlbum

Ni llum ni lluna (Music Bus Records). Mig any
després, el disc ja li ha donat un bon grapat

d’alegries. L’última, dos Premis Enderrock. A la
gala dels guardons que atorga la revista musi-
cal catalana, que va celebrar la 25a edició el 9

de març, es va endur el premi de la crítica a mi-
llor disc d’artista revelació i el premi del públic
a millor disc de cançó d’autor. Julieta també va
ser protagonista involuntària d’una anècdota:

el compte d’Instagram d’Enderrock es va equi-
vocar i va etiquetar Juliana Canet com a gua-

nyadora dels premis. Totes dues n’han fet bro-
ma a les xarxes: “T’ho mereixes”, li ha dit la can-

tant a la comunicadora irònicament.

J U L I E T AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una artista emergent
La jove cantant barcelonina té un futur prometedor

Famosos

Triomfar als Premis Enderrock
Ha guanyat dos guardons per l’àlbum ‘Ni llum ni lluna’

Riuen de la confusió amb Juliana Canet
Enderrock es va equivocar etiquetant-la a Instagram

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una història d’acció i reacció, de revolta
i repressió, d’exilis i de presó que recull uns
episodis fonamentals del nostre passat
recent plens de violència política i que
mostren una desgraciada constant his-
tòrica: des de les primeres bullangues del
1835 fins a les manifestacions contra la
sentència de l’1-O, passant per la Setmana
Tràgica o la Vaga de la Canadenca.

Llibres

Roses de Foc de Barcelona
Andreu Farràs

|Beta
L’SX3 (antic Club Super3) i Gestmusic han creat el primer videojoc en 

l’entorn del Metavers, Beta: Univers Magsys, amb elements culturals catalans. 

Fo
to

: G
ui

lle
m

 R
os

et
/A

C
N



líniamar.cat
| 24

Pròxima edició: 18 d’abrilMarç 2023


